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(La Sra. Vicepresidenta de la comissió inicia la direcció del
debat)

LA SRA. PRESIDENTA:

Bones tardes, senyores i senyors diputats. Començarem la
sessió d'avui i, en primer lloc, els demanaria si es produeixen
substitucions.

LA SRA. RIUDAVETS I SUÁREZ:

Sí, bones tardes, Malena Riudavets substitueix Carol
Marquès. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies. Alguna més?

Idò, en primer lloc, donar la benvinguda al Sr. Alejandro
Juan Alonso, Juan María Pérez, Eva María Mestre Mascaraque
i Sergio David Pérez Liñayo que ens acompanyen avui. Moltes
gràcies.

Passam a la deliberació de l'ordre del dia relatiu al debat i
votació de les Proposicions no de llei RGE núm. 12508/24 i
13369/24.

1) Proposició no de llei RGE núm. 12508/24, presentada
pel Grup Parlamentari VOX, per a la millora i expansió de
l’oferta formativa en psiquiatria infantil i de l’adolescència
a Balears. 

Començam el debat de la Proposició no de llei RGE núm.
12508/24, presentada pel Grup Parlamentari VOX, per a la
millora i expansió de l’oferta formativa en psiquiatria infantil
i de l’adolescència a Balears. Per a la seva defensa, per part del
Grup Parlamentari VOX, té la paraula la Sra. Verdú, per un
temps de cinc minuts.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Gràcies, vicepresidenta. La salut mental infantil i adolescent
és una prioritat urgent a la societat actual. Amb l’augment de
problemes de salut mental entre els joves és imperatiu comptar
amb professionals especialitzats que puguin proporcionar
atenció adequada i oportuna. 

La psiquiatria infantil i de l'adolescència és una especialitat
relativament recent en el Sistema Nacional de Salut, però el seu
impacte en l'atenció a la població jove ha crescut
significativament els darrers anys. 

En un context on els problemes de salut mental entre nins
i adolescents van en augment, comptar amb especialistes
capacitats per abordar aquestes necessitats és fonamental per
garantir un desenvolupament saludable i prevenir
complicacions a llarg termini. 

La incorporació d'aquesta especialitat al Sistema Nacional
de Salut ha permès avançar en la detecció precoç, el diagnòstic
i el tractament de trastorns mentals en la infància i
l'adolescència.

La correcta atenció als trastorns mentals en la infància i en
l’adolescència no només garanteix una millor qualitat de vida
per als afectats, sinó que també preveu complicacions més
greus a llarg termini. No obstant això, malgrat la creixent
demanda d'aquests serveis, el sistema sanitari de les Illes
Balears ha enfrontat importants desafiaments en la formació i
la disponibilitat d'especialistes en aquesta àrea crítica. 

Un exemple alarmant d’aquests problemes és l’incident
ocorregut aquest any 2024 a l'Hospital Universitari Son
Espases, que no va poder oferir places per a la formació MIR
a psiquiatria infantil i de l’adolescència a causa d'un retard en
l’acreditació per part del Ministeri de Sanitat. Aquest
contratemps no només va afectar la formació de futurs
especialistes, sinó que també va marcar les vulnerabilitats del
nostre sistema de formació sanitària, cosa que podria dur a una
falta de personal capacitat en una àrea tan sensible i que posa
en risc l'atenció adequada als pacients més joves. 

L'absència de nous especialistes afecta directament la
capacitat d'atenció per la creixent demanda de serveis de salut
mental, cosa que incrementa les llistes d'espera, força la
derivació de casos cap a altres comunitats i augmenta les
molèsties i retards per a les famílies. 

És urgent que enfrontem aquestes deficiències per assegurar
la continuïtat de la formació en psiquiatria infantil i de
l'adolescència i garantir la capacitat del sistema sanitari per
atendre les necessitats de la població. 

També creim que és fonamental garantir que hi hagi
suficients especialistes formats per cobrir les necessitats futures
i que aquests professionals rebin una formació de qualitat que
els permeti exercir amb èxit la seva feina. 

Per tant, és urgent que es prenguin mesures per enfortir el
procés d'acreditació i garantir que no es repeteixin retards que
comprometin la formació i l'atenció en una àrea tan crítica com
la salut mental infantil.

L'expansió de les places MIR i la garantia de continuïtat han
de ser prioritats estratègiques per assegurar el benestar de la
joventut a Balears i mantenir la qualitat i accessibilitat dels
serveis de salut mental. 

Per tot això, el grup parlamentari hem volgut presentar
aquesta proposició no de llei amb un primer punt que diu que:
“El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a augmentar el nombre de places MIR en l’especialitat
de Psiquiatria Infantil i de l'Adolescència a l'Hospital
Universitari Son Espases i altres centres de salut a les Illes
Balears, com a resposta a la creixent demanda d'aquests
serveis”.

Un segon punt: “El Parlament de les Illes Balears insta el
Govern de les Illes Balears a promoure convenis amb altres
centres hospitalaris i unitats docents, tant a les Illes Balears
com a altres regions d'Espanya, per oferir als residents
oportunitats de formació complementària en Psiquiatria Infantil
i de l'Adolescència”.

 

https://web.parlamentib.es/repositori/publicacions/11/bopibs/bopib-11-059.pdf#page=205
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I, número tres: “El Parlament de les Illes Balears insta el
Govern de les Illes Balears a sol·licitar al Ministeri de Sanitat
del Govern d'Espanya millorar els procediments d'acreditació
de places MIR de manera més eficient i coordinada per a
l’emissió d'acreditacions”. 

Per tot això, sol·licitam el suport de tots els grups
parlamentaris, perquè això no és una ideologia de partit, sinó
que és una necessitat de tots nosaltres. 

Moltes gràcies, i al segon torn ja explicaria el tema de les
esmenes presentades pels altres partits. 

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Verdú. Per part del Grup Parlamentari
Popular s'ha presentat l’esmena RGE núm. 16172/24. Per a la
defensa d'aquesta esmena, té la paraula la Sra. Borrás..., no, el
Sr. Nadal, per un temps de cinc minuts.

EL SR. NADAL I BARCELÓ:

Sí, moltes gràcies. Bona tarda a tots, senyores i senyors
diputats. Bé, com es comentava ja a la presentació de la
proposta, i estic segur que tots hi estam d'acord, és la
indiscutible importància que té la salut mental tant a la població
infantil i adolescent, com és el cas que tractam avui, com a la
resta de la població. 

Seguint les directrius del Reial Decret 183/2008, l’any 2010
a la nostra comunitat es va iniciar un projecte per aconseguir la
consecució de la Unitat Docent Multiprofessional de Salut
Mental de les Illes Balears, que es va aprovar i construir el
setembre de 2010.

Actualment a les Illes Balears hi ha cinc centres docents
acreditats pel Ministeri de Sanitat per a la formació dels
especialistes en Psiquiatria, Psicologia Clínica i Infermeria de
Salut Mental, on els residents poden adquirir les competències
pròpies de la seva especialitat.

Aquests centres docents són l'Hospital Universitari Son
Espases, l'Hospital de Manacor, l'Hospital Universitari Son
Llàtzer, el de Can Misses i l'Hospital Comarcal d'Inca, amb una
capacitat acreditada de set residents de Psiquiatria, sis de
Psicologia Clínica i vuit d'Infermeria de Salut Mental. A més,
també s'inclouen altres dispositius docents associats o
col·laboradors, com són les unitats de Conductes Addictives,
la Unitat Docent Multiprofessional d'Atenció Familiar i
Comunitària i els serveis hospitalaris dels diferents centres
docents. 

La Unitat Multiprofessional de Salut Mental de les Illes
Balears depèn orgànicament de l'Oficina de Salut Mental de les
Illes Balears i funciona..., bé, la direcció correspon al
coordinador autonòmic de salut mental i el funcionament depèn
de la Direcció General de Recerca en Salut, Formació i
Acreditació... i també hi ha un... en psiquiatria infantil i juvenil.

Després, ja reprenent una mica el debat que comentàvem,
la salut mental a la població infantil i adolescent és fonamental
no només per al benestar individual dels menors i dels
adolescents, sinó també per al desenvolupament saludable de
la societat en el seu conjunt. 

El període infantil i adolescent és -com tots sabem- una
època crucial de la vida, en què es fonamenten les bases per al
desenvolupament emocional, psicològic i social a llarg termini
i per això la salut mental té una importància especial en aquest
grup d'edat, ja que, en primer lloc, ajuda a prevenir trastorns
mentals a llarg termini, ja que molts de trastorns, com puguin
ser ansietat, depressió, trastorns de conducta a l'edat adulta
tenen les seves arrels a la infància o adolescència, i els trastorns
de salut mental poden també arribar a afectar negativament el
rendiment acadèmic i les relacions socials dels nens i dels
adolescents. A més, una bona salut mental a edats primerenques
ajuda a un desenvolupament emocional i psicològic saludable,
així com a fomentar la reducció de futures conductes de risc. 

Així, un poc en resum, la salut mental a la població infantil
i adolescent és clau per a un desenvolupament saludable i
equilibrat. I des del Grup Popular n’estam totalment
conscienciats, creim que pot tenir un impacte molt positiu.

I, en el sentit ja d’aquesta proposta, creiem que... en la
importància -com bé dic- d'aquest àmbit, sobretot en la
població infantil i adolescent, i en virtut de la creixent demanda
d'aquest àmbit -com bé s'esmenta a la proposta- creim que és de
rellevància afrontar una mica aquesta possible problemàtica
futura per garantir així el benestar de la nostra joventut. 

També en virtut de l'exposat -com bé deia- el nostre vot serà
favorable als dos punts, després..., bé, amb les esmenes de..., la
resta d'esmenes ja veurem si s'aproven o no, però li faig
referència als punts inicials de la proposta, els dos punts... el
punt 2 i 3... ja que creim..., és a dir, hi votarem a favor ja que
creim que... fermament en la importància d'oferir oportunitats
de formació complementària en psiquiatria infantil i adolescent
i pensem que pot ser una bona mesura que s'ajusta a la línia del
que comentàvem anteriorment. 

Pel que fa al punt 3, també el compartim -com li deia-,
creim que una millor coordinació pel que fa al procediment
d'acreditació de les places MIR podria ajudar en gran mesura
a millorar la seva eficiència, cosa que ens acostaria a l'objectiu
de la proposta de garantir una suficiència d’especialistes
formats per cobrir les necessitats actuals i sobretot les futures
que es generaran.

I per finalitzar, només comentar que per al punt 1 hem
presentat una petita esmena que crec que es transaccionarà
i...,bé, que... que... votarem a favor de tots els punts.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Nadal. S'han presentat, per part del Grup
Parlamentari MÉS, les esmenes RGE núm. 16173, 16174,
16175, 16176, 16177 i 16178/24. Per a la seva defensa, té la
paraula la Sra. Carrió, per un temps de cinc minuts.

 

https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202416172
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202416173
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202416174
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202416175
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202416176
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202416177
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202416178
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LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Moltes gràcies, presidenta. Des de MÉS per Mallorca hem
presentat aquesta esmena seguint un poc amb la filosofia
general que sempre defensam i que intentam practicar quan
presentam PNL a les diferents comissions i quan feim
valoracions i votacions de les PNL dels altres grups
parlamentaris, que entenem que les PNL han de ser el més
globals possible en el sentit que, si tracten una problemàtica,
els punts d'acord es dirigeixin al màxim nombre sinó a la
totalitat dels elements que hem de tenir en compte per
solucionar aquesta problemàtica i que, a més, siguin efectives
i eficients, és a dir, que siguin coses que tinguin sentit, que es
demandin tant al Govern autonòmic com al Govern de l'Estat
i que, llavors també, permetin generar un canvi i llavors fer tota
una feina de la tasca parlamentària que ens és intrínseca,
especialment als partits de l'oposició, de fer el seguiment del
compliment d'aquestes esmenes. 

Amb aquesta filosofia presentam les esmenes a aquesta
PNL, entenent que la problemàtica que presenta VOX, i que
exposa VOX avui aquí, la Sra. Verdú ho ha explicat
detalladament, és la vinculada a la salut mental infantojuvenil. 

Quan llegírem les propostes de resolució -òbviament no cal
dir que coincidim en la  importància, el diagnòstic i la
priorització de les polítiques vinculades a salut mental
infantojuvenil- i quan llegírem els punts d'acord, trobàrem a
faltar una part del bessó de la intervenció que es pot fer envers
la problemàtica de la salut mental i és que -i com a psicòloga,
òbviament, no em toca una altra cosa: defensar- que òbviament
per al tractament dels problemes de salut mental en segons
quins moments la psiquiatria i l'àmbit i la intervenció del
professionals de la psiquiatria és absolutament fonamental,
perquè en segons quins moments no es poden treballar segons
quins tipus de processos a l'àmbit psicològic si no hi ha un
control de certa simptomatologia o no hi ha una estabilització
en segons quines tipologies de problemes de salut mental, però
que és absolutament imprescindible que per fer una bona
intervenció hi hagi una combinació -quan sigui necessari- de
psiquiatria i psicologia. 

En aquest sentit, hem presentat les esmenes de substitució
vinculades als punts 1, 2 i 3 que, bàsicament, hi afegeix és
aquest sentit que efectivament s’ha de treballar per les àrees de
les places de psiquiatria, però també les de psicologia, perquè
es troben exactament en la mateixa situació de dificultat: que
manquen places, que no surten, dificultats vinculades a
acreditacions, centre de pràctiques, etc. 

Llavors, hem presentat dues esmenes més. Bé, veureu que
hi ha una esmena que està repetida, que està vinculada al punt
2, que, bé, l’hem feta dos pics. 

Llavors, hi ha dues esmenes que crec que no són cap
animalada perquè són..., bé, realment no present res que em
pareixi una animalada, òbviament, però crec que són coses que
estan damunt la taula i que són accions que hem compartit i que
el Govern també treballa i que també acabàvem de
complementar una miqueta el contingut total de la PNL que
presentava la Sra. Verdú. 

Per una banda, sol·licitar al Govern que acceleri l'aprovació
del Pla estratègic de salut mental. Ja ho hem o jo ja ho he dit,
i el nostre grup parlamentari ho ha manifestat en diverses
ocasions, creim que la fita posada pel Govern de presentació
del pla a finals de 2025 és massa enfora. Creim que és necessari
que s’acceleri aquesta elaboració. I principalment, i també,
però també es podria fer sense tenir el pla, i esper que en
principi hi ha un compromís aprovat d’una moció que es va
debatre en ple ara fa un parell de mesos, que en aquest pla
existeixi una calendarització dels psicòlegs que s'han d'anar
incorporant dins Atenció Primària, que òbviament creim que és
absolutament necessari en temes de salut mental. I especialment
també en salut mental infantojuvenil, perquè precisament la
prevenció d'una intervenció més immediata i més precoç al
centre de primària pot fer que no augmenti la gravetat ni es
mantinguin trastorns que puguin ser resolts a àmbit comunitari.

En aquest sentit hem presentat les esmenes i esperam que
s'acceptin i tinguin el suport de la resta de grups. 

Gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Gràcies, Sra. Carrió. Per part del Grup Parlamentari
Socialista, en torn de fixació de posicions, té la paraula la Sra.
Gómez, per un temps de cinc minuts. 

LA SRA. GÓMEZ I PICARD:

Moltes gràcies, vicepresidenta. Bones tardes a tothom.
Bona tarda també al SAED, als  membres del SAED, el públic
que ens acompanya avui.

Parlam de psiquiatria infantojuvenil. Estam totalment
d'acord que les necessitats augmenten, les necessitats de la
població, i és cert que els professionals no augmenten en la
mateixa proporció. També hem de reflexionar que la sots-
especialització fa que sigui més difícil contractar professionals
sanitaris i pensam que són molt importants les formacions 
interdisciplinars -ho explicava el Sr. Nadal- en el sentit de les
unitats docents, que es puguin formar de manera conjunta, tant
els psiquiatres com -ara explicava també la Sra. Carrió- els
psicòlegs clínics i les infermeres especialistes en salut mental. 

Vull també recalcar que l'especialitat de psiquiatria
infantojuvenil es va aprovar fa poc, fa relativament poc, fa poc
temps. Ara, també és cert que hi ha molts de professionals que
s'hi estan dedicant -al sistema sanitari públic i privat- estan
dedicant-se a infants, a joves i a adolescents des de fa molt de
temps, que són els que estan formant ara els nous especialistes. 

També sabem que és molt important que la salut mental no
es pot abordar només des del sistema sanitari, que és important
la salut, però que és molt important la feina que es fa des de la
infància i l’adolescència. És important escoltar els joves. Són
molt importants els programes de promoció i prevenció de la
salut que es fan, com la consulta jove als instituts des d'atenció
primària. Són importants els programes afectivosexuals que es
fan a les escoles, parlar del suïcidi contribueix també a la seva
prevenció, impulsar Convivèxit, en lloc de desmantellar-ho
com s'ha fet en aquests moments amb manco personal i manco
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mitjans. Això pensam que és un tema bastant greu, el de
Convivèxit, perquè era un projecte que funcionava molt bé.

Hi ha moltes reflexions que s'han de fer, que no basta
augmentar el nombre de professionals, sinó que s'ha de posar
una mirada més social en tots els problemes que estan succeint.
Les xarxes socials i com afecten la salut mental també mereixen
una  reflexió. I, per acabar, un poc el que deia, que no es pot
abordar només des del sistema sanitari sinó que s'han de tenir
en compte tots els altres àmbits. Això per una banda.

Per una altra banda, hem de pensar que les comissions
d'especialitats són les que estableixen els criteris per acreditar
places. Quan un revisa, en aquest cas, l'ordre ministerial de
l'especialitat de psiquiatria infantojuvenil veim que han de
passar dos anys fins que es puguin demanar més residents. És
a dir, no podem acusar el ministeri d’una inacció o d’una
lentitud perquè són moltíssims els criteris que afecten. I en
aquest cas he de dir que no és un alentiment del ministeri que
provoca la no acreditació de places. Els pos un exemple. Vàrem
estar molts d'anys sense poder acreditar cardiologia a Son
Llàtzer perquè no hi havia hemodinàmica. Fins que no es va
muntar el servei d'hemodinàmica a l'Hospital de Son Llàtzer, no
es varen poder demanar residents a Son Llàtzer. Doncs, com
això, tot. 

En el cas de salut mental infantojuvenil fan falta un nombre
d’ingressos de més de 100 ingressos l'any, més de 300 noves
consultes l'any. És a dir, es requereixen unes xifres que per això
són serveis que habitualment estan en els hospitals de
referència i no es poden ampliar a tots els hospitals. 

En qualsevol cas, pensam que s'han de produir millores que
suposin facilitats, que suposin escurçament de terminis per part
de les administracions. Això també inclou el Govern de les Illes
Balears. Si poguéssim incidir damunt les comissions
d'especialitats, doncs com deis, que s’intenta, però és molt
complicat perquè són autèntics lobbies de poder. Ho he de dir
així perquè és així, habitualment.

Quant a les esmenes presentades pels grups parlamentaris
també -si vostè les accepta- donaríem suport tant a l'esmena
presentada pel Partit Popular com a les esmenes presentades
pel Grup MÉS per Mallorca. Pensam que totes es poden
perfectament acceptar i enriquir la proposta. 

Gràcies, vicepresidenta.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Gràcies, Sra. Gómez. Per part del Grup Parlamentari Mixt
té la paraula la Sra. Gómez per un temps de cinc minuts. 

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Bé, la veritat és que agraïm la proposta. Entra molt en un
tema molt concret, no només respecte de l'àmbit sanitari sinó
també especialment des del punt de vista de, potser, una
mancança o una necessitat de millorar la formació dels
professionals que atenen aquests serveis. 

Crec que és indubtable que aquest tipus de propostes s'han
de validar, jo ho entenc així. Tindrà el nostre suport,
òbviament, i si vostè considera que les esmenes que li hem
proposat milloren la proposta, òbviament, nosaltres també hi
estam d'acord.

I només agrair la proposta, res més. Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. Procedeix ara la suspensió de la
sessió si així ho demanda el grup. Molt bé. Idò, té la paraula la
Sra. Verdú, per fixar posició i assenyalar quines esmenes
accepta o transacciona.

Gràcies.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Gràcies, vicepresidenta. Bé, jo volia fer una ressenya també,
que recentment es va celebrar a Sant Sebastià el XVIIè Congrés
de Psiquiatria i Salut Mental, i els psiquiatres varen alertar que
actualment estam vivint la tormenta perfecta ,i ho varen definir
així, per sofrir trastorns mentals i necessitats d'ajudes
psiquiàtriques.

I és ver que també varen remarcar una cosa molt important
que quan va passar tot allò de la pandèmia s'esperava que les
persones majors estiguessin molt més afectades després de la
pandèmia i, en canvi, s’ha demostrat que ha estat totalment el
contrari. És a dir, aquestes persones majors, degut al que han
viscut en la seva vida, han demostrat que tenien més resiliència
i estan més preparades per a l’adversitat i en canvi els més
joves, infants i joves són els que han patit més després de tot
això, i arran de tot això s'han incrementat en un 3% els trastorns
mentals a nivell nacional d’aquest tipus de malalties. 

Jo vull agrair a tots els grups parlamentaris el seu suport. I
pel que fa a les esmenes volia comentar un parell de coses.

Acceptarem l'esmena del Partit Popular i la de MÉS per
Mallorca que fa referència al primer punt, i el que farem serà
una transacció per ajuntar les dues propostes, i quedaria així:
“El Parlament de las Illes Balears insta al Govern de les Illes
Balears a fer feina per augmentar el nombre de places MIR en
l’especialitat de Psiquiatria Infantil i de l'Adolescència i de
places PIR a la Unitat Docent de Salut Mental de les Illes
Balears, en resposta a la creixent demanda d'aquests serveis”. 

Per tant, faríem una transacció en aquestes dues... quedarien
aquestes dues incorporades.

Pel que fa a les esmenes de MÉS per Mallorca, les
acceptarem totes perquè creim que beneficien o milloren, la
número 16175, que fa referència al punt 2, afegeix “i a la
psicologia clínica”, per tant, creim que el que ha comentat la
Sra. Carrió que, a part de tenir psicòlegs i altres, també podem
sol·licitar serveis de psicologia, idò, anirien de la mà. Pel que
fa a la 16174, és el mateix. També l'acceptarem perquè el que
demana són places MIR i PIR, per la qual cosa creim que
també es conjunta amb totes les altres. 
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Quant al punt 4, que seria afegir un punt nou: “El Parlament
de les Illes Balears insta el Govern de les Illes Balears a
accelerar l'elaboració i la presentació del Pla estratègic de salut
mental”, també l'acceptarem perquè creim que, donada la
importància que té la salut mental actualment, ja no ens podem
quedar en “estudiarem”, “treballarem” o coses... un poc més
enlaire, sinó que necessitam començar a tenir un poquet més de
concreció i acceleració en els projectes. Per tant, acceptaríem
la 16176, que seria el punt 4.

I quant a la 16177, també és afegir el punt: “El Parlament
de les Illes Balears insta el Govern de les Illes Balears a definir
el pla d'incorporació de psicòlegs als centres d'atenció primària,
definint any per any -incloent-hi el 2025- quantes places
incorporarà”, també l'acceptarem pel mateix, perquè creim que
dins l'atenció primària és també on s'hauria de començar a fer
feina en totes aquestes àrees i realment els al·lots on comencen
els seus... anar al metge o això és a atenció primària, no quan
ja... quan ja són més adults. Per tant, també acceptaríem
aquesta. 

Quant a la 16173, no l'acceptam perquè és una repetició, és
a dir, està duplicada i per tant, no té sentit i quedaria anul·lada.

I res, donar... el suport a tots. Moltes gràcies i res més,
presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Verdú. Idò, entenc que tots els grups
estan a favor de la transacció? Hi ha algun grup que s'oposi a
la transacció? Entenc que no. 

Idò passam a la votació conjunta, si cap grup no expressa el
contrari, de la proposició no de llei que quedaria ja amb totes
les esmenes incloses de MÉS per Mallorca i la  transaccionada
del Partit Popular i MÉS per Mallorca.

En conseqüència, queda aprovada la Proposició no de llei
RGE núm. 12508/24, per a la millora i expansió de l'oferta
formativa en psiquiatria infantil i adolescencia a Balears.

2) Proposició no de llei RGE núm. 13369/24, presentada
pel Grup Parlamentari Popular, relativa als tècnics en
cures d’auxiliars d'infermeria (TCAI).

Continua la sessió i passam al debat de la Proposició no de
llei RGE núm. 13369/24, presentada pel Grup Parlamentari
Popular, relativa als tècnics en cures d’auxiliars d'infermeria.
Per a la seva defensa, per part del Grup Parlamentari Popular,
té la paraula la Sra. Borrás, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

Gràcies, vicepresidenta. Bones tardes, diputades i diputats.
Vull donar la benvinguda al Sindicat de Tècnics d'Infermeria,
moltes gràcies per la seva presència. 

Avui presentam una iniciativa per donar suport a un
col·lectiu essencial en l'àmbit sanitari, els tècnics de cures
d'infermeria, tan essencial com invisibilitat. Aquesta falta de
visibilitat genera una problemàtica que afecta el seu

reconeixement professional, la seva valoració social i la seva
participació en les decisions que afecten l'atenció sanitària. 

 Els tècnics en cures auxiliars d'infermeria són professionals
de l'àrea sanitària en formació de grau mitjà, que exerceixen un
paper crucial en el sistema de salut i donen un immens suport
a la resta de professionals en l'atenció directa als pacients. 

Formen part d'un equip multidisciplinari d'atenció sanitària,
fan feina sota la  supervisió del personal d'infermeria o mèdic
i contribueixen a la cura integral del pacient. 

La seva formació i experiència els capacita per realitzar una
molta varietat de tasques, des de l'atenció directa als pacients,
en ajudar-los a les activitats de la vida diària, fins al
procediment més especialitzat, com l'ajuda en procediments
sanitaris, i el control i el manteniment del material baix la
supervisió d'altres professionals sanitaris de categories
superiors. 

Són imprescindibles en el suport emocional i psicològic
dels malalts, especialment en col·lectius vulnerables com els
nins, les persones majors o els pacients en situacions crítiques,
i per a la comunicació amb els malalts i familiars.
Desenvolupen aquesta feina amb múltiples entorns, com a
hospitals, centres de salut, residències de gent gran, quiròfans,
consultes i serveis d'atenció sociosanitària. Això reforça el seu
paper com a professionals essencials dins el sistema sanitari. 

No obstant això, malgrat la importància del seu treball, la
seva labor moltes vegades és vista com auxiliar o secundària,
quan en realitat és imprescindible per garantir el benestar i la
qualitat de l'atenció. 

Els TCAI es troben en una posició precària respecte dels
altres grups de professionals. Estan classificats dins el grup C2,
considerat un grup inferior al C1, i això no reflecteix
adequadament la capacitació i la responsabilitat d’aquests
professionals. 

El currículum formatiu dels tècnics de cures auxiliars
d'infermeria està regulat per un reial decret de 1995 i ha quedat
antiquat en molts d'aspectes, fet que limita la seva capacitat per
assumir noves responsabilitat i adaptar-se als avenços
tecnològics i clínics, el que genera discrepància entre la seva
preparació i les expectatives laborals i perpetua la
infravaloració que pot generar tensions i un sentiment de
desmotivació entre aquests professionals. 

Per canviar aquesta realitat és fonamental actualitzar el
marc normatiu, modernitzar els plans d'estudi i adaptar-los a les
competències reals que exerceixen en la pràctica diària.

Al llarg dels anys, aquests professionals han anat
desenvolupant més responsabilitat tant al vessant de salut
pública, amb la promoció i protecció de la salut, com en la
prevenció de la malaltia, com al vessant assistencial en formar
part dels equips multiprofessionals d'atenció primària,
hospitalària i de salut mental. 

La reclassificació al grup C1 no sols seria un acte de justícia
per al TCAI, sinó que també es reconeixeria adequadament la
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seva contribució al sistema de salut i els proporcinaria l'estatus
i les compensacions que es mereixen. 

Això podria millorar la moral i la satisfacció laboral entre
els TCAI, la qual cosa podria traduir-se en una millor atenció
al pacient i una major eficiència en el lloc de treball.

Per aquest motiu, el Grup Parlamentari Popular presenta la
següent proposició no de llei:

 “1. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de
l'Estat al reconeixement de les funcions que realitzen els tècnics
en cures d'infermeria.

2. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de
l'Estat a actualitzar el currículum formatiu dels tècnics en
auxiliars d'infermeria.

3. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a treballar per enquadrar la titulació de tècnic
d'infermeria dins el grau superior de formació professional.

4. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de
l'Estat a l'adequació de la categoria professional i reclassificar
al corresponent grup de classificació C1.

5. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a estudiar la creació de la figura de coordinador de
tècnic en cures infermeres.

6. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears i el Govern de l'Estat a la col·laboració i
coordinació amb ambdues administracions per tal d'aconseguir
millores efectives per al col·lectiu de TCAI.”

Això és tot. Esperam el seu suport.

Moltíssimes gràcies.

(La Sra. Presidenta pren la direcció del debat)

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Borrás. Passam al torn de fixació de posicions.
Per part del Grup Parlamentari Socialista té la paraula la Sra.
Gómez, per un temps de cinc minuts. Quan vostè vulgui.

LA SRA. GÓMEZ I PICARD:

Gràcies, presidenta. La veritat és que estam novament
totalment d'acord amb el reconeixement dels tècnics en cures
auxiliars d'infermeria i el seu paper en el sistema sanitari de les
Illes Balears. Pensam que durant els darrers anys s'ha avançat.
Evidentment no tothom té el reconeixement dins el sistema
sanitari que voldria tenir. Crec que afecta totes les professions
sanitàries que han perdut pes probablement en visibilitat social.
Però sí que és cert que s’ha reconegut molt el paper. Crec que
durant la pandèmia va ser molt determinant també. En les
passades legislatures s'ha fet un esforç per incrementar de
manera considerable el nombre de professionals, tant a l'atenció
primària com a l'atenció hospitalària. 

S'ha fet un esforç en l'estabilització de plantilles, passant de
nivells d’eventualitat -sobretot en aquesta categoria
professional- molt elevats a posar en marxa tots els processos
de oposicions, d'estabilització, importants per fidelitzar també
els professionals.

S’ha tengut en compte i s'ha reconegut, com és el cas de la
participació en els mòduls d'activitat extraordinària en els
quiròfans, que explicava la Sra. Borrás, a molts d'àmbits:
gabinets, quiròfans, etc., per contribuir també a disminuir
aquestes llistes d'espera.

Cada vegada crec que es reparteix més aquesta visibilitat en
els equips interdisciplinars. Un exemple és que a l'any 2020, el
juny de 2020, es va publicar un document que regula les
tasques dels TCAI  a atenció primària, i des d'aquell moment
tenen agenda pròpia. Allò que per exemple no hem aconseguit
-que no es va votar a favor per part de tots els grups
parlamentaris- en el cas dels fisioterapeutes, doncs, des de fa
anys, els TCAI sí que tenen aquesta agenda pròpia als centres
de salut, i això també els dóna visibilitat en el sentit que es pot
contactar amb ells telefònicament, una consulta, a domicili,
etc., per poder atendre el pacient de manera autònoma. 

Des del Pla Bolonya les titulacions sanitàries no es troben
emmarcades en la categoria que els correspon, comparades amb
altres professions. No és l'única. El fisioterapeutes i infermers
haurien de pertànyer al grup A1, i no a L’A2. Els tècnics de
radioteràpia, laboratori i radiologia haurien d'estar també a un
grup superior, no al C1 sinó al B. I també els TCAI que
reclamen aquest grup C1, i no C2. Estam totalment d'acord que
això hauria de ser així, i és discriminatori en relació amb altres
professions. 

Sabem que es treballa des del Ministeri de Funció Pública
en col·laboració amb el Ministeri de Sanitat, també a les
reunions participa la part social, els col·legis professionals -en
el cas dels que tenen col·legi- i esperam que es vagi avançant
també i també que s'avanci a nivell ministerial i que s'avanci a
nivell de les Illes Balears en la mesura que es mereixien els
professionals. 

Estam d'acord amb les esmenes a les propostes presentades
i votarem a favor. 

Gràcies, presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. El Grup Parlamentari VOX ocupa la
Presidència i renuncia al seu torn de paraula. Passam al Grup
Parlamentari MÉS per Mallorca, té la paraula la Sra. Carrió per
un temps de cinc minuts. 

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Gràcies, presidenta. Des de MÉS per Mallorca donarem
suport a la PNL presentada pel Partit Popular. Estam d'acord
amb els termes i els plantejaments que s’hi plasmen. 

Efectivament, és imprescindible fer un reconeixement dels
tècnics de cures auxiliars d'infermeria i formen part, com molts
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d'altres, de la creença que dins de sanitat s'ha de rompre
l'hegemonia d'un únic perfil professional que domina o que
lidera per damunt dels altres per transformar en una feina
centrada en equips multidisciplinars que es combinen, es
complementen i es milloren uns als altres. I això passa
indiscutiblement pel reconeixement de tots i cadascun dels
perfils i de les modalitats professionals. 

Estam d'acord amb el plantejament que es fa als punts
d'acord. Val a dir que coincidim que és necessari fer una
actualització del currículum de formació a nivell ministerial,
crec que és una feina que s'ha de fer, i més en el context de
l'aprovació de la Llei de formació professional, ara fa
aproximadament dos anys, si no vaig malament, però també val
a dir que aquesta comunitat autònoma no ha fet els deures els
darrers trenta anys, perquè les comunitats autònomes tenen
capacitat per fer ordres que complementen i milloren els
currículums de les formacions professionals, i aquesta
comunitat autònoma no la té. Venc a dir que aquí una estirada
d'orelles per a tots, per a tots nosaltres, en el sentit que teníem
un marge per poder complementar.

Òbviament, nosaltres no podem fer res que contradigui o
vagi en contra de l'estructura ministerial. Per tant, coincidim i
hi estam d'acord que s'ha de tocar a nivell de l'Estat, però
aquest marge autonòmic a posteriori crec que els propers anys
l’hauríem d'explorar i veure si tenim marge de millora. 

Res més, agrair la presentació de la PNL i reiterar el nostre
suport a la Sra. Borrás. 

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Carrió. Per part del Grup Parlamentari Mixt,
té la paraula la Sra. Gómez. Quan vostè vulgui.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sra. Presidenta. Nosaltres també li donarem suport.
És una bona proposta, molt concreta i, bé, crec que si els
professionals de l'àmbit sanitari milloren les seves condicions,
milloren la seva formació -igual que l'anterior proposta-
òbviament, els majors beneficiats serem els pacients que rebem
les seves cures. Per tant, crec que, indirectament, la millora és
per a ells, però en realitat ho és per a tots nosaltres. Vull dir que
endavant. 

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. Per contradiccions, per part del Grup
Parlamentari Popular, té la paraula la Sra. Borrás, per un temps
de cinc minuts.

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

Gràcies, presidenta. Vull donar les gràcies a tots els grups
que ens han donat suport a aquesta iniciativa per visibilitzar i
reconèixer aquest col·lectiu. Hem de revertir aquesta situació

i hem de fer un esforç conjunt per donar-los el reconeixement
que es mereixen, tant en temes laborals com socials, i
visibilitzar la seva imprescindible tasca en l'atenció sanitària.
Es tracta d'un col·lectiu del voltant d’unes 6.000 persones en
aquestes illes que creim que en aquest moment ens agrairà
aquest suport. 

Moltíssimes gràcies a tots. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Borrás. Acabat el debat, passam a votar la
Proposició no de llei RGE núm. 13369/24. 

Tenim unanimitat, 13 vots a favor. 

En conseqüència, queda aprovada la Proposició no de llei
RGE núm. 13369/24, relativa als tècnics en cures auxiliars
d'infermeria.

No havent-hi més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió.
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